
Nr. 16—11/9—1992 ISSN: 0802-5924

0
Norge hemmeligholder hvaldata?
Utenlandske forskere hevder at Norge er verre enn Japan når det gjelder
åpenhet omkring vågehvalforskningen. De som har prøvd å gå norsk
hvalforskning etter i sømmene, har gjentatte ganger opplevd at Norge bare delvis
har oversendt sine hvaldata. Lars Walløe, leder for sjøpattedyrprogrammet, sier
dette er løgn.

OLA FLYUM

Påstandene kommer fra Tho
mas Lyrholm — en av Sveriges
rådgivere i IWC (Den interna
sjonale hvalfangstkommisjo

side 4 nen) og Justin Cooke — en bri
tisk forsker som representerer
World Conservation Union
(IUCN) i IWC. De mener at
Norge har somlet med å over-
levere fangstdata til kommisjo
nen. I tillegg har dette materia
let vært ufullstendig. Dette har
ført til at den vitenskapelige
komiteen har vært tvunget til å

side 5 godta Norges bestandsbereg
finger for vågehval.

Hemmelighetskremmeri
Justin Cooke er en av verdens
fremste eksperter på bestands
beregninger. I begynnelsen av
80-tallet arbeidet han også
sammen med norske hvalfor
skere, og kan lese norsk. I to år
har han ventet på å fà tilgang
til et komplett bakgrunnsmate
riale for Norges bestandsbereg
ning for vågehval.

— Ingen har kunnet bestride
de norske bestandsberegninge
ne, fordi ingen andre enn Nor
ge har hatt tilgang til forsk
ningsmaterialet. Dette er en
form for hemmelighetskrem
men som er høyst uvanlig, sier
Cooke.

— Likevel ble den norske be
standsberegningen godtatt av
IWC?

— Vi var tvunget til å godta
dem fordi vi ikke hadde andre
beregninger. Det vitenskaps
komiteen ble enige om. var at
vi kunne akseptere dem inntil
videre.

— Japan bedre
— Selv Japan, som har en stor
kommersiell interesse i hval
fangsten, er mer åpne pä slike
data enn Norge. I den senere
tid har Norge skjerpet seg, og
IWC har fått oversendt det
norske råmaterialet. Likevel
vet jeg ikke hvor komplett det
er, da jeg først fikk det over
sendt i forrige uke, sier Cooke.

— Årsaken til at jeg tar et
forbehold om nytten av dette
materialet, er at jeg tidligere
har opplevd at Norge ikke har
sendt alle data. Det gjelder
særlig en beregning jeg gjorde i
1990 på bestandsutviklingen
for vågehval i perioden 1951—
83. Etter mine beregninger
gikk bestandsutviklingen ned
til 45 prosent av det opprinneli
ge nivå. Dette resultatet ble
angrepet fra norsk side på
grunnlag av feil i de norske
fangstdata. Disse hadde jeg
brukt uten a vite at de var feil
aktig. I 1991 fikk jeg korrigerte
data fra Norge, og rettet opp
alle feil.

— De norske forskerne be
kreftet at nå var alt i orden og
jeg trodde jeg var ferdig med
denne saken. Til min overras
kelse offentliggjorde de i 1992

et angrep på mine beregninger.
De hadde ikke funnet noen
feil, men jeg ble likevel angre
pet fordi jeg hadde gjort feil
året før, sier Justin Cooke.

«Ren løgn»
Lars WallØe avviser påstande
ne om norsk hemmelighets
hold:

— Løgn! Denne kritikken har
vi hørt utallige ganger, men vi
har god samvittighet. Alt norsk
forskningsmateriale er over
sendt IWC sekretariatet i Cam
bridge, sier Walløe.

— Er absolutt alt materiale
oversendt?

— Vi har oversendt alt mate
riale, men ikke data fra årets
forskningsfangst. Det vil bli
oversendt senere.

— Er det så at dere har over
sendt bare deler av forsknings
materialet?

— Nei, ikke bevisst. Vi opp
daget noen mangler i sommer,
men det er nå oversendt.

Dr. Ray Gambell ved IWCs
sekretariat sier at Norge har
hatt et problem med å oversen
de alt forskningsmaterialet pre
sist, men sier at dette er bedret
seg i de senere år. Han har ikke
oversikt over hva de har mottatt
fra Norge. og kan derfor ikke
uttale seg om materialet idag er
komplett. Gambell vil ikke spe
kulere i om det ligger noen poli
tiske motiver bak manglene i de
norske hvaldatene.
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— Bul Clintons politikk vil føre
til tap av tusenvis av jobber i
bilindustrien, hevdet Bush i sin
tale i Michigan. Stridens kjerne
er et kongressforslag om økt
drivstoffeffektivitet. Både
Clinton og hans visepresident-
kandidat Al Gore stØtter for
slaget om å øke effektivitets
kravene til 40 miles per gallon
(cirka 0,55 liter pr. mil).

— I Michigan alene ville dette
bety at 40.000 arbeidere ville
gå fra samlebåndet til ledig
hetskØen, sa Bush i sin tale.
Samtidig delte valgkampmed
arbeidere ut lopesedler der det
het at kravet også ville føre til
at tusener av mennesker ville
miste livet i trafikkulykker for
di bilene ville bli lettere og at
reformen samlet ville nedlegge
mellom 150.000 og 300.000 ar
beidsplasser. Kilden bak disse
tallene er bilfabrikantenes
bransjeorganisasjon.

— Forslaget ville være mor
somt hvis det ikke hadde vært
for det at en av seks jobber i
USA er knyttet til bilindustri
en, sa Bush.

Uventet støtte
Clinton og Gore får uventet
støtte fra bilfabrikkarbeidernes
organisasjoner. — Vi lar oss

ikke dupere av presidentens
gjennomsiktige argumenta
sjon. sier fagforeningslederen
Owen Bieber til The Washing
ton Post.

— Faktum er at Gerge Bush
og hans «sitte-på-gjerdet»-poli
tikk har kostet Michigan og
USA tusenvis av arbeidsplasser
i tillegg til at han har økt skat
tenivået, hevder en talsmann
for Clinton.

— Det er absurd å tro a vi kan
fortsette med vare standarder,
når japanere og europeere in
troduserer bimodeller som bare
bruker 0,2 liter på mila. sier Al
bert Gore. — En av grunnene til
at vi har mistet 250.000 jobber i
bilindustrien under republi
kansk styre, er nettopp uten
landsk konkurranse av energi-
effektive biler. Vi kan selvføl
gelig late som vi kan skape en
sunn økonomi ved å ødelegge
miljøet. men det er et seivbe
drag. Hvis det var sant, ville
øst-Europa vært et økonomisk
kraftsentrum, sier Gore.

Fem prosent ned
Kongressforslaget vil medføre
at importen av olje til USA kan
reduseres med to millioner fat
om dagen innen 2008 og elimi
nere 300 millioner tonn kar
bondioksidutslipp, fem prosent
av USAs samlede utslipp.

Den nye teknologien kan kom
me til å redusere CO,-utslipp
fra stasjonære kilder på en
svært energieffektiv måte. Der
med kan gassbruk i industri og
kraftverk bli langt mer interes
sant enn idag utfra et miljø-
synspunkt.

Etter det Natur og Miljø
Bulletin erfarer, kan den nye
teknologien være tatt i bruk
om åtte til ti år. Nå driver El
kem Technologv med en studie
pä oppdrag for Hydro.

Fungerende leder i LOs næ
ringslivsavdeling, Knut Weum,
sier til Natur og Miljø Bulletin
at han forsøker å trekke i trå
dene for å få realisert C02-pro-
sjektet. Han sier det er flere
miljøer som driver med forsk
ning om dette.

— Får vi dette i havn kan det
bety milliardinntekter for
norsk industri. Teknologien
kan brukes over hele verden,
og det er enormt marked, sier
han.

Likkister fra 1600-tallet kan gi
et svar på hvor mye menneske
lig aktivitet påvirker atmosfæ
ren. Tre hermetisk lukkede
blykister ble nylig funnet i Ma
ryland, USA, og forskere har
store forhåpninger til hva inn
holdet i kistene kan si om for
eksempel drivhuseffekten.

Hittil har forskerne brukt
luftbobler i polaris i atmosfæ
reforskningen, men det har
vært vanskelig å tidfeste nøyak
tig når denne luften er fra.

Arbeidet med å få ut luftprø
ver fra kistene vil starte i okto

(New Scientist)

Fra 1.oktoher 1993 gjennomfø
res skjerpede avgasskrav for

Ikke energitap
I dag er det fullt mulig å skille
ut CO, fra gassen, men det er
meget energikrevende og der
med kostbart. Hovedpoenget
med den nye teknologien er å
lage ren oksygen som kan bru
kes i forbrenningen av gass i
stedet for luft. Ut av forbren
ningen vil det komme eksos
som består av konsentrert CO.,
og vann. Dette er enkelt å skil
le, og CO,-gassen kan depone
res i reservoarer eller brukes
som syntesemiddel i industri-
produksjon.

— Til forskjell fra destille
ring, som brukes i dag, kan det
teoretisk bli langt mindre ener
gitap i den nye prosessën. for
teller forsker Erik Lindebcrg i
SINTEF.

Med støtte fra NTNF og SFT
arbeider Elkem med å framstil
le oksygen på en ny måte.
Denne nye metoden har poten
siale i seg til å være langt mind
re energikrevende enn dagens
metoder. Formålet med denne
forskningen er å bleke papir
med oksygen i stedet for klor.

tunge kjøretøy. Norge følger
EF og innfører det såkalte EFs
A-krav for avgassutslipp. Det
erstatter det tidligere vedtaket
om å innføre USA-91-kravet
fra denne datoen. Fra 1okto
ber 1996 innføres EFs B-krav,
akkurat som i EF. Kravet om
fatter alle kjøretøy over 3,5
tonn som førstegangsregistre
res.

Overingeniør Jo Follestad i
Vegdirektoratet sier at reduk
sjonen i NOK-utslipp er om
trent den samme ved kravene
USA-91 og EFs krav. Han tror
ikke at overgangen til de nye
kravene blir problematisk.

— Ettersom alle EF-landene
innfører kravene likt med oss,
vil bilfabrikantene sørge for å

Men hvis Elkem klarer å fram-
stille ren oksygen, kan dette
også brukes i forbrenning, slik
atC02-problemet fra stasjonæ
re kilder kan løses.

Hemmelig
Det er mye hemmelighets
kremmeri rundt den nye tekno
logien. Det foregår et kapplØp
mellom flere teknologiske mil
jøer i verden om å være først
med et ferdig konsept. Dagfinn
Winterstø ved Elkem Techno
logy vil overfor Natur og Miljø
bulletin overhodet ikke si noe
om forskningsarbeidet som på
går.

— Kan du bekrefte at Elkem
på oppdrag fra Hydro utvikler
en ny teknologi som kan løse
C02-problemet fra stasjonære
kilder?

— Det vil jeg ikke kommen
tere, sier Winterstø. Men Na
tur og Miljø Bulletin har vært i
kontakt med andre personer i
Elkem. både i Oslo og Kristi
ansand som bekrefter at Elkem
Technology driver meçl forsk
ning om en ny CO-teknologi.

ha dc nye modellene klar i god
tid, sier Follestad.

NSB og Norges Naturvern
forbund skal nå samarbeide om
å rydde opp langs jernbane
strekningen Oslo — Lilleham
mer. Tilreisende til OL på Lil
lehammer skal få et godt fØrs
teinntrykk av norsk natur.

15. september skal det være
en befaring med tog for å kart
legge forsøplingen langs ruten.
Kommuner og bedrifter blir så
oppfordret til å rydde opp på
sine områder. Det kommer og
så en oppfordring om maling
og beplantning, og kommune
ne anmodes om å ta imot søp- $
pel uten betaling.

Ny befaring skal utføres høs
ten 1993.

Høyere bølger
Den gjennomsnittlige
bølgehøyden i Nord
Atlanteren har steget
med 30 prosent de siste
30 årene, ifølge det
britiske forskningsrådet
for naturvitenskap
(NERC).

GUNNAR BOLSTAD

Forskerne er imidlertid i villre
de om hva økningen i bølge-
høyden skyldes. Vindhastighe
ten, som oftest er den viktigste
faktoren for bølgedannelse,
har nemlig ikke økt nevnever
dig i den samme perioden.

Sheldon Bacon ved NERC
tror at den økte bølgehøyden
skyldes endringer i atmosfæ
ren, særlig i krysningspunktet
mellom det generelle lav
trykksområdet rundt Island og
det tilsvarende høytrykksområ
det rundt Azorene.

Ifølge Bacon kan det forhol
de seg slik at vinden blåser mer
enhetlig i en og samme retning,
med den følge at bølgehøyden
vokser. Sterk, men skiftende
vind, gir mindre grobunn for
høye bølger. Bacon understre
ker overfor avisen The mdc
pendent at dette trolig bare er
en brøkdel av forklaringen.
Også ved Det norske meteoro
logiske institutt understrekes
det at det foreligger lite syste
matisert inateriale, men at det
te er et område som krever mer
forskning.

Offshore
Enkelte forskere har den siste
tiden pekt på muligheten for at
hyppigheten av stormer og or
kaner kan komme til å øke som
en følge av en global oppvar
ming.

På et seminar i Bergen i må
nedsskiftet november/desem
ber skal norske eksperter se
nærmere på klimautviklingen i
Nordsjøen og eventuelle kon
sekvenser for offshore-virk
somheten.
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Kommisjon
i Geneve?

Den sveitsiske regjeringen har
tidligere lovet å stille mer enn
26 millioner kroner til rådighet
dersom kommisjonen legges til
Geneve. Etableringen av en
slik kommisjon ble vedtatt un
der Rio-konferansen i juni.
Det er ennå uklart hvilken be
tydning og mandat en slik
kommisjon vil få.

Flere andre byer Ønsker å bli
vertskap for kommisjonen.
blant andre Sevilla. Montreal
og San Jose. Geneve vil i sin
søknad legge vekt på at byen
allerede langt på vei er verdens
miljø- og utviklingshovedstad,
som vertskap for WHO, Ver
dens Meteorologiorganisasjon
(WMO), ILO og en stor avde
ling av UNEP, som riktignok
har sitt hovedkvarter i Nairobi.
Associated Press

Avgasskrav
for lastebil

ANDERS GJESVIK

Fra 1oktober 1993 gjennomfø
res skjerpcde avgasskrav for
tunge kjøretøy. Norge følger
EF og innfØrer det såkalte EFs
A-krav for avgassutslipp. Det
erstatter det tidligere vedtaket
om a innføre USA-91-kravet fra
denne datoen Fra 1oktober
1996 innføres EFs B-krav, ak
kurat som i EF. Kravet omfat
ter alle kjøretøy over 3,5 tonn
som førstegangsregistreres.

Overingeniør Jo Follestad i
Vegdirektoratet sier at reduk
sjonen i NO-utslipp er omtrent
den samme ved kravene

Plutoniumet er gjenvunnet fra
brukt japansk atombrenscl.
Gjenvinningen har foregått i
Cap de la 1-lague i Frankrike og
Sellafield i Storbritannia. Las
ten skal være stor nok til å kon
struere over 100 atomstridsho
der, dersom den skulle falle i
gale hender.

Hemmelig
Ruten og tidspianen for seilin
gen er strengt hemmeligholdt.
Skipet er trolig fremme i
Frankrike i slutten av septem
ber, og vil vende tilbake til Ja
pan med den farlige lasten i lø
pet av november.

Flere regjeringer og organi
sasjoner har protestert mot
plutoniumtransporten, som er
den første skipslasten av dette
slaget siden 1984. Sør-Afrika,
Hong Kong og Indonesia har
allerede forbudt skipet å seile i
deres farvann. Greenpeace In
ternational har stilt seg i spis

Den foreslåtte broforbindelsen
mellom Sverige og Danmark er
svært omstnidt. og både svensk
og dansk miljøbevegelse kjem

USA-91 og EFs krav. Han tror
ikke at overgangen til de nye
kravene blir problematisk.

— Ettersom alle EF-landene
innfører kravene likt med oss,
vil bilfabrikantene sørge for å
ha de nye modellene klar i god
tid, sier Follestad.

sen for en kampanje mot sei
lingen, og far følge av flere
andre organisasjoner.

USA, som har disposisjons
retten til plutoniumet. har
imidlertid godkjent seilingen,
og har stilt satelittovervåkning
av skipets rute til rådighet.
Atombrenselet ble i sin tid ski
pet til Japan fra USA i form av
uranstaver.

Kanonbåt
Selv om USA holder skipet un
der satelittovervåkning, vil ski
pets eneste reelle forsvar være
en japansk kanonbåt som er
bygget spesielt for formålet.
Mange kritikere frykter at det
te skal gjøre «Akatsuki Maru»
til et drømmemål for interna
sjonal terrorisme. Paul Leven
thal. leder for det Washington
baserte Nuclear Control Insti
tute. peker på at skipet på sin
minst 48.000 kilometer lange
ferd vil orngis av færre sikker
hetstiltak enn ved den forrige
seilingen i 1984. Det amerikan
ske TV-selskapet ABC meldte
i helgen at kanonbåten til over-

per med nebb og klør mot pro
sjektet. Slik forslaget nå fore
ligger. åpner det for enda stør
re personbiltrafikk mellom de
to landne. uten at jernbane
trafikken gis noen pnioritet.

Til Gøteborgsposten sier
Gray at hensynet til vanngjen
nomstrømningen og våtmarke
ne kommer til å st sentralt i
kommisjonens arbeid.

Foruten Gray, vil både Tysk
land. Finland. Polen, Russland
og de tre nye baltiske statene
bli representert i kommisjo

mål har hatt et maskinuhell og
satt kursen tilbake for repara
sjon.

Mange frykter også for rene
skipsuhell. Den amerikanske
kongressrepresentanten Neil
Abercrombie (Dem.) fra Ha
waii, advarer i The Washington
Post mot «et flytende Tsjerno
hyl».

Det er også avslørt at skipet
er forsikret for bare 20.000 en
gelske pund, noe som gjør det
uklart hvem som er ansvarlig
ved eventuelle uhell.

30 tonn
Ifølge den britiske avisen Daily
Telegraph planlegger Japan å
importere over 30 tonn pluto
nium innen 2010. På grunn av
den globale atomnedrustnin
gen er det nå et stort over
skudd av plutonium i verden.

Japan skal bruke plutoniu
met i prototyper av hurtigfor
mcringsreaktorer og vanlige
kommersielle atomkraftverk.
Dette er ledd i en langsiktig
strategi for å starte med resir
kulering av brukt brennstoff.

nen. Hverken svenske eller
danske eksperter vil få plass i
kommisjonen. John Gray er
britisk statsborger, men har
bodd i Norge i 16 år og har vært
rådgiver både for FN og for
den norske regjeringen i hav
forurensingsspørsmål.

Den svenske regjeringen har
tidligere i år gitt uttrykk for at
en kritisk konklusjon fra en
uavhengig vitenskapskommi
sjon vil kunne skrinlegge hele
broprosjektet.

— Vi arbeider nå med å organi
sere det framtidige interdepar
tementale arbeidet med luft
forurensninger. Vi ønsker å
komme i gang så fort som mu
lig i løpet av høsten. Vi vil også
vurdere tiltakene for å reduse
re utslippene av de fire gassene
i sammenheng. sier seksjonsle
der Eli Asen ved seksjon for
regionale forurensninger og
transport i Miljøverndeparte
mentet, som sammen med
seksjon for klima og energi har
det faglige ansvaret for det nye
utvalget.

Utvalget skal forholde seg til
fire gasser som Norge har for
pliktet seg til å redusere eller
stabilisere utslippet av. Det er
CO, (klimaeffekt), SO, (sur

RAGNHILD SVED

I OED går engasjementet i sa
ken helt til topps. Statsråd
Finn Kristensen har selv vært
på befaring i vassdraget tidlige
re i sommer, etter invitasjon
fra Bjorvatn.

Senere har en ny delegasjon
med folk fra Miljøverndeparte
menet, Riksanktikvaren, Di
rektoratet for naturforvaltning
og OED også vært på befaring.
OED avventer nå en uttalelse
fra MD før de tar en endelig
avgjørelse.

nedbør). NO (sur nedbør) og
VOC (skade på vegetasjon). de
tre siste fører ogsà til skade p
luftveiene.

Reforhandlinger
Det er tidligere opprettet inter
departementale utvalg for alle
utslippstypene. Det pågår re-
forhandlinger av den såkalte
Svovelprotokollen, her funge
rer det interdepartementale ut
valget for svovel som en støtte
gruppe. Reforhandlingen av
NO-protokollen er i startfa
sen.

— Det er naturlig å se nasjo
nal oppfølging av de vedtatte
målsetningene for utslippsrc
duksjoner og de internasjonale
forhandlingene om utslippene i
sammenheng. Vi vil se nærme
re på både de enkelte utslipp
styper og sammenhengen i
mellom dem, sier Asen.

Vernet
Det var i 1980 at øyvind Bjor
vatn kjøpte industnistedet
Fosstveit. med alle rettigheter.
mcd tanke på å få i gang ny
virksomhet pà stedet. Fosstveit
kraftverk ble nedlagt i 1970. I
1986 ble vassdraget varig ver
net i Verneplan III.

NVE mener at det av flere
grunner er ønskelig med en
opprustning av Fosstveit-anleg
get, men mener at gjenoppbyg
ging ikke kan tillates slik regle
ne er i dag. I forslaget til Ver
neplan IV åpnes det imidlertid
for gjenoppbvgging av kraft-

Åsen vil ikke si noe om hvilke
parter ut over de berørte de
partementer som er aktuelle
for å delta i utvalget.

— Vi skal utføre et godt, fag
lig basert arbeid, ut over det vil
jeg ikke kommentere hvem
som skal delta, sier Åsen.

Faggrupper
Ingenting er endelig avgjort,
men etter det N&M Bulletin
erfarer ser det ut til at det vil
bli opprettet et overordnet ut
valg som både skal samordne
tiltakene, og ha ansvar for for
handlingene for alle de fire gas
sene. Da vil det under dette
legges fire faggrupper med an
svaret for å vurdere tiltakene
for hver gass. Det er uklart
hvilken rolle de etablerte inter
departementale gruppen skal
ha i forhold til eventuelle fag-
grupper.

verk også i vernede vassdrag.
men planen er ennå ikke be
handlet i Stortinget. Det vil
tidligst skje våren 1993.

Harald Solli i OED mener
man kan finne hjemmel for
oppbygging. Dersom man vur
derer det slik at inngrepet ikke
berører allmenne interesser,
verneinteresser iberegnet. kan
tillatelse gis etter Energiloven.
Men tillatelse etter Vassdrags
loven, som gir anledning til å
sette vilkår for utbyggingen, er
det etter NVEs vurdering ikke
hjemmel for å gi. Det er også
Solli enig i.

Gasshåp
i Bodø

Det finnes flere måter å utnyt
te metangassen fra søppelfyl
linger på. Ingvaldsen tror ene
giverket vil lande på el-produk
sjon med varmegjenvinning.
Gjennom varmegjenvinningen
skal det være mulig å varme
opp 100 eneboliger eller 200
mindre leiligheter. I tillegg
kommer altså el-produksjonen.

Foruten at



erstatningstoffet.

JON KNUT BERG

En blanding av butan og pro
pan skal erstatte KFK i kjøle
skap, mener Greenpeace, som
har døpt det nye kjøleskapet
«Green Freeze». Denne hian
dingen har ingen innvirkning
på ozonlaget og bidrar heller
ikke til drivhuseffekten. Isole
ringen skal blåses opp med
C0, noe som forutsetter tyk
kere isolasjon enn det som er
vanlig i dag.

Kjartan Kramer sier til Na
tur og Miljø Bulletin at butan
og propanblandingen er vel
kjent blant forskerne som en av
de aller beste erstatningene til
KFK. Han er ikke kjent med at
andre enn den tyske bedriften
DKK Scharfenstein har satt i

25. SEPTEMBER
OSLO SPEKTRUM

KL. 21.00 FAKKELTOG MOT E0S
Fakkeltog rett etter festforestillingen fra

Oslo Spektrum til Stortinget.

gang kjølcskapsproduksjon
med denne blandingen.

Så langt så vel, men proble
met kommer med energifor
bruket. En test utført av mil
jØmyndighetene i Tyskland vi
ser at energiforbruket i «Green
Freeze» ligger på 0,73 KWh pr.
døgn. Det er for høyt til å møte
kravene til Den Blå Engel. som
er det offisielle tyske miljømer
ke, skriver bladet New Scien
tist.

Hvis ikke produsentene kla
rer å fii ned energiforbruket,
vil vinnningen gå opp i spinnin
gen.

— Det økte energiforbruket
vil i løpet av kjøleskapets leve
tid produsere så mye CO, i ol
jefyrte kraftverk at drivhusef
fekten av dette langt overskri
der den effekten man ville ha

av utslippet av KFK ved kjOle
skapets «død», sier Kramer.

Han tror imidlertid det vil
være mulig å forbedre kjØle
skapet, slik at energiforbruket
blir redusert.

En annen innvending som
har vært brukt mot blandingen
av propan og butan, er at det
er eksplosivt. Frykten er
grunnløs. ifølge Kramer i SIN
TEF. Mengden som blir brukt i
kjøleskapet er like liten som
det en vanlig sprayflaske inne
holder.

— Det finnes flere rapporter
som dokumenterer at brenn
barheten ikke innebærer noen
reell fare, sier Kramer.

Greenpeace har samlet inn
forhåndsbestillingcr på 43.000
kjøleskap fra DKK Scharfen
stein.

RAGNHILD SVED

Hele partiet med ammunisjon
skal etter planen være destru
ert innen februar 1994. Fram til
jul skal det gjØres forberedelser
til sprengningene, som skal
starte ved årsskiftet og deretter
pågå fram til februar 1994.
opplyser oberst Steinar JØ5-
sund i Hærens Forsyningskom
mando. Kostnadene vil være
mellom fire og fem millioner
kroner, ifølge Jssund.

Luftmålinger
SFT krever ikke konsesjonsbc
handling etter Forurensnings
loven, men har pålagt NAD å
gjøre målinger av utslippene til
luft. Målingene er det SINTEF
som skal st for.

— Så lenge det bare er kon
vensjonell ammunisjon som
skal sprenges, vil vi ikke bry
oss, men vi avventer resultatet
av målingene, sier Kan KjØ
ningsen i SFT.

Ifølge Hans Jørgen Eriksen i
DBE vil sprengningene medfø
re at det utvikles nitrØse gasser
og kulloksid (CO) og noe CO2.
Det kan også dannes støv kon
taminert med metaller, med
både gassdannelsen og støv

Forsøket skal foregå på NSBs
nedlagte impregneringsverk
ved Lillestrm. Her er grunnen
forurenset av diesel og kreosot,
som er et kreftframkallende
stoff i tjære. Aquateam skal st
for den faglige gjennomfØrin

regnes som uproblematisk, sier
Eriksen.

— Det skal gjøres målinger,
men vi forventer ikke store
overraskelser. Gassdannelsen
kan sammenliknes med det
som skjer ved vanlig bergverks
drift, men mengdene vil bli re
lativt små, sier Eriksen.

Hemmelig
Søknaden fra NAD til DBE er
unndratt offentlighet, og Eriks
en viser til både Forvaltnings
loven og Offentlighetslovens
paragraf om hensyn til rikets
sikkerhet og landets forsvar.

Kan Bjørnaas. styreformann
i NAD, er også tilbakeholden
de med opplysninger om pro
sjektet. Selskapets egne folk
har sammen med SINTEF vur
dert konsekvensene av utslip
pene til luft, men BjØrnaas vil
ikke frigi denne utredningen
nå. Når det gjelder framtidige
planer for selskapet, sier
Bjørnaas:

— Med dette prøveprosjektet
for Forsvaret vil vi se om vi har
funnet en god løsning. med
tanke på permanent drift. Vi
prøver å finne en bedre måte å
destruere ammunisjon på enn
dagens sprengning i friluft, som
på Hjerkinn. sier hun.

gen av forsøket, som skal vare i
ett år. Prosjeketet går ut på å
konsentrere forurensningen
gjennom såkalt flotasjon for så
å la naturlig forekommende
mirkober bryte ned kreosoten.

NAD leier gruven av eier,
som er Staten ved Næringsde
partementet. Bjørnaas er an
satt i Chr. Salvesen & Chr.
Thams Comm. AJS, som er Or
kla-konsernets næringsutvik
lingsselskap på Løkken. Dette
selskapet eier 30 prosent av
aksjene i NAD.

Dropper Hjerkinn?
Etter at prøvepartiet er destru
ert, vil Forsvaret ta stilling
hvor og hvordan man skal bli
kvitt gammel ammunisjon
framover, sier oberst Jøssund.

Oberst Per BØthun ved For
svarets Overkommando sa til
Adresseavisen tidligere i som
mer at sprengninger i andre de
ler av landet vil opphØre der
som opplegget på Lkken går i
orden. Til nå har Forsvaret de
struert ammunisjon i skytefel
tet på Hjerkinn, på Lista og i
Lærdal. Jøssund sier at det ik
ke nødvendigvis er tanken å
stoppe sprengningene på disse
stedene.

— Gjennom prøvepartiet vil
vi utvikle egenerfaring og kom
petanse. Deretter må vi finne
ut hva vi kan gjøre med egne
krefter. Men det er ikke noe
mål i seg selv å ha bare ett al
ternativ, sier han.

NATUR OG MILJØ BULLETIN NORGES NATURVERNFORBUND

Takk for støtten!
Green Freeze slår ut KFK
Greenpeace har funnet et miljøvennlig alternativ til KFK i kjøleskap — i en
nedleggingstruet bedrift i det tidligere øst-Tyskland. «En av de aller beste
løsningene,» sier Kjartan Kramer ved Institutt for Kuldeteknikk i SINTEF om
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Vil sprenge ammunisjon
i gruver
Forsvaret har skrevet kontrakt med firmaet Norwegian Ammunition Disposal
(NAD) om sprengning av inntil 52.000 raketter, granater og miner i gruvene på
Løkken Verk i Sør-Trøndelag. En søknad om tillatelse til prosjektet er nå til
behandling i Direktoratet for brann- og eksplosjonsvern (DBE).

Takk for støtten!
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KL. 18.30 FESTFORESTILLING
Nei til EF inviterer til festforestilling i Oslo Spektrum.

Vi markerer at det er 20 år siden folkeavstemningen da det
norske folk sa nei til EF.

Nidar Bergene reduserer
energiforbruket med ca.
400.000 kr pr. år med

sitt nye varmepumpeanlegg.
Kvalifisert energi- og miljørådgivning lønner seg
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Trondheim — Oslo — Levanger — StjørdalBILLE11ER TIL FESTFORESTILLING

Billettpris fra 100,- til 250. P3 alle landets postkontorer,Grenn linle 050 33133 og
Oslo Spektrum. tlf.: 02-1780 50. Billetter kan også fåes ved henvendelse til Nei

til EF’s fylkeslag. Noen fylkeslag



JON KNUT BERG

Harlem Brundtiand var under
presentasjonen ivrig etter å un
derstreke at et partiprogram
ikke inneholder konkrete løf
ter, men skal være en visjonær
rettleder for framtidig innsats.
Men som sådan var miljøkapit
telet en skuffelse. Her var det
så godt som intet nytt i forhold
til forrige partiprogram for pe
rioden 1990 til 1993.

Det nye programmet peker
ut fire hovedområder for mil
jøpolitikken: energiøkonomi
seringen skal oppmuntres yt
terligere, det skal drives en hel
hetlig og langsiktig avfalls
politikk, en større del av
transporten skal foregå med
kollektivtrafikk, og muligheten
til et aktivt friluftliv skal sikres.
Alle disse punktene var også

sentrale i det forrige program
met.

Mest konkret er programmet
på avfallssiden. Her signalise
res det også en nytenkning i
forhold til forrige program.
Det skal komme en avgift på
avfallsbehandling som ikke er
miljøvennlig. Gjenvinning skal
bli mer fordelaktig Økonomisk.

Mer generelt sier program
met at den Økonomiske vek
sten skal endre innhold. Vekst
skal ikke være et mål i seg selv.
Dette er etterhvert blitt en vel
kjent AP-melodi, og det er hel
ler ikke noe nytt i forhold til
forrige program, der det het at
veksten skal skje innenfor en
Økologisk forsvarlig ramme.

Lavere tempo
På tre områder signaliserer det
nye programmet en svekkelse
av ambisjonene i forhold til

forrige program. I det nye blir
det understreket at miljøavgif
tene ikke må føre til ulemper
for norsk næringsliv i konkur
ransen med utlandet. Et slikt
forbehold ble ikke tatt sist. Da
het det: «Arbeiderpartiet vil
systematisere og øke bruken av
avgifter på miljøødeleggende
stoffer og produkter. Avgifts
satsene skal øke med Økende
forurensning og miljøskade.»
Punktum slutt.

Dessuten blir konflikten
mellom arbeidsplasser og miljø
sterkere understreket i det nye
programmet. «En miljøpolitikk
som forårsaker arbeidsledighet
undergraver miljøvernet», står
det. Sist var vinklingen nær
mest omvendt. Da het det at «I
enkelte tilfeller kan det oppstå
konflikt mellom miljø og ar
beidsplasser. Men det er bare
en miljøvennlig produksjon
som kan sikre vårt livsgrunn
lag.»

I det nye programmet skapes
det også usikkerhet om størrel
sen på den framtidige u-hjel
pen. mens i forrige program
ble slått fast at det daværende
nivået skulle opprettholdes.

Dobbeitbunnet
Ordet miljø går igjen i hele
programmet. Men miljø blir
ikke konsekvent prioritert. Det
sies ingenting om at tempoet i
oljeutvinningen skal bremses,
og det kommer ingen signaler
om at veibyggingen skal redu
seres i forhold til i dag.

På den annen side slås det
fast at Norge skal oppfylle mål
settingen om å stabilisere CO2-
utslippene innen år 2000. Der
med skulle tvilen om APs am
bisjoner på dette felt være bor
te.

På spørsmål fra Natur og
Miljø Bulletin om betoningen
av miljø i programmet vil bety
Økte statlige overføringer til
miljøsaker i årene framover sa
Harlem Brundtland:

— Det er ikke om å gjøre å
bevilge flest mulig milliarder
over statsbudsjettet. MiljØver
net skal integreres i samfunn
sutviklingen, slik at det blir en
bærekraftig utvikling i all virk
somhet. På denne måten skal
miljøinnsatsen styrkes, sa hun.
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